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Samen op zoek naar de 
feiten: ‘Op een prettige en 
respectvolle manier met elkaar 
omgaan is enorme winst’
Wanneer gemeente Amsterdam bedrijfskavel N1 in Westpoort wil aanwij-
zen als grootschalige evenementenlocatie, tekent een groep omwonenden 
uit buurgemeenten bezwaar aan. Is de plek eigenlijk wel geschikt voor 
grote festivals, en hoeveel geluidsoverlast ‘mogen’ die veroorzaken? In een 
Joint Fact Finding-traject gaan de partijen samen op zoek naar de feiten.

In de tuin van Frances de Waal fluiten de vogels. Het is er prachtig groen en vanaf 
haar terras kijkt de inwoonster van het Noord-Hollandse dorp Halfweg uit over 
het water. Een oase van rust, zou je zeggen. Toch is het er niet altijd stil: op een 
steenworp afstand bevinden zich vier locaties waar grote dance-evenementen 
plaatsvinden.

‘Het begon rond het jaar 2000 met Awakenings, een hardcore technofestival: luid 
en met veel duidelijk aanwezige bassen’, vertelt De Waal, die sinds de jaren tachtig 
op deze plek woont. ‘In eerste instantie stel je je als omwonende coulant op. Zo 
van: oh nou, veel lawaai hè, gisteren. Verder laat je het gaan. Maar sluipenderwijs 
werden die festivals structureel, en almaar groter en luider. Tot er in 2015 iets 
knapte bij me.’

‘Sluipenderwijs werden de festivals 
almaar groter en luider.’

Bewoners in actie
De Waal blijkt niet de enige bewoner te zijn voor wie de grens is bereikt. Dus als 
gemeente Amsterdam in 2016 besluit om het nabijgelegen N1-terrein te onder-
zoeken als nieuwe locatie voor grootschalige dance-evenementen, besluiten zij en 
anderen om in actie te komen. De bewoners van een woonwagenlocatie naast N1 
nemen daarin het voortouw. Ze bundelen hun krachten in de vereniging ‘GEEN 
N1’, en tekenen bezwaar aan tegen de gemeenteplannen.

Het dorp Halfweg ligt op een kilometer afstand van het N1-terrein. Daartussen 
stroomt een brede vaart; het water draagt de zware bastonen van de dancemuziek 
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mijlenver. De Waal vertegenwoordigt aanvankelijk de bewoners van 56 woonbo-
ten, 10 woonwagens, de dorpsraad van Halfweg, de huurders van een nabijgelegen 
chaletpark en de eigenaren van een tuinpark. Later komen daar nog anderen bij.

‘Juridisch hebben de mensen van het chalet- en tuinpark een andere positie’, ver-
telt De Waal, ‘omdat ze geen permanente bewoners zijn. De juridische status van 
de woonwagenbewoners was voor gemeente Amsterdam niet duidelijk, waardoor 
zij aanvankelijk niet zijn meegenomen in het plan. Maar als dichtstbijgelegen be-
trokkenen stonden juist zij op hun achterste benen.’

Kennisconflicten oplossen
Bij belangenconflicten ontstaan vaak flinke discussies over de feiten. Wat zijn 
precies de regels, wat mag er wel en niet? Bij de kwestie-N1 bijvoorbeeld: hoeveel 
geluidshinder is toegestaan, en wat maakt een terrein al dan niet geschikt voor 
evenementen? Onder begeleiding van een SOM-adviseur doen alle betrokkenen 
daarom mee aan een Joint Fact Finding-onderzoek.

Joint Fact Finding is van oorsprong een manier om kennisconflicten op te lossen. 
Door samen op zoek te gaan naar de feiten, is de gedachte, kun je makkelijker over-
eenstemming vinden over die feiten. Daarmee voorkom je dat de feitendiscussie 
dwars door het belangenconflict blijft lopen. Meestal wordt JFF dan ook ingezet als 
onderdeel van een breder traject, maar in dit geval staat het onderzoek op zich-
zelf. Er is op dat moment namelijk nog niet duidelijk of het N1-terrein überhaupt 
geschikt is voor de organisatie van grote festivals. Het traject bestaat uit meerdere 
werkgroepen, die elke twee à drie weken bij elkaar komen.

Belangen en afwegingen
Het was enorm helpend, zegt De Waal, om met alle partijen aan tafel te zitten: 
mensen van de gemeente, de provincie, de brandweer, politie, GHOR, de om-
gevingsdienst, het havenbedrijf. ‘De sessies waren heel open: alle mailadressen 
werden gedeeld, en iedereen stelde zich coöperatief op.’

‘Doordat je inzicht krijgt in het 
proces, ga je de nuances zien.’

Tijdens het proces krijgen De Waal en haar buren inzicht in de beweegredenen van 
gemeente Amsterdam om juist N1 te kiezen als festivallocatie. De stad groeide uit 
z’n voegen: er was steeds meer behoefte aan braakliggende locaties om grote eve-
nementen te organiseren. Alle stadsdelen kregen daarom de opdracht om te zoeken 
naar geschikte locaties. Stadsdeel Nieuw-West liet z’n oog vallen op het N1-terrein, 
aan de rand van de gemeente. ‘Ik heb zelf gezien en gehoord wat ieders belangen en 
afwegingen zijn. Als je daar verder vanaf staat, roep je makkelijker dat je besode-
mieterd wordt. Doordat je inzicht krijgt in het proces, ga je de nuances zien.’
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Verhelderend voor De Waal was het bijvoorbeeld om mee te maken hoe gemeente-
ambtenaren gebonden zijn aan regels. ‘Ze krijgen een opdracht — bijvoorbeeld het 
aanwijzen van zo’n festivalterrein — en het is hun taak om dat vraagstuk te com-
bineren met de regels die er zijn. Maar een ambtenaar kan daar evengoed zitten 
met een gevoel van: ik woon in de buurt en heb ook een hekel aan die herrie. Of hij 
vindt het gewoon een slecht plan, maar ziet zich op basis van de feiten gedwongen 
om ermee in te stemmen — omdat de regels tekortschieten.’

Respectvol
De Waal herinnert zich de eerste gezamenlijke bijeenkomst, waar een van de 
aanwezigen enorm tekeerging tegen de plannen. ‘Ik zag tot m’n verbazing dat het 
iemand van de politie was. Hij was zó over de kook! Ik was verrast dat die man 
vanuit zijn functie z’n mond niet hoefde te houden.’

‘Beide partijen hebben iets gewonnen.’

Dat inzicht — dat ambtenaren ook gewoon mensen zijn en gelijkwaardig contact 
alle verschil maakt — is een belangrijke les die De Waal meeneemt. ‘De omgevings-
dienst kom je als burger bijvoorbeeld normaal gesproken niet snel tegen. Bij degene 
die namens de dienst als geluidsexpert aan tafel zat, kan ik nog altijd aankloppen 
als hier dingen spelen rondom geluidsoverlast. Door het uitgebreide en intensieve 
JFF-onderzoek weten we wat we aan elkaar hebben. Dat je op zo’n manier met 
elkaar kunt omgaan, is enorme winst voor beide partijen.’

Allebei iets gewonnen
Uiteindelijk is de conclusie van het onderzoek dat er wél dancefestivals kunnen 
plaatsvinden op N1. De feiten laten zien dat dat kan: maximaal vijf festivals per 
jaar. Voor de evenementen geldt een maximumaantal van vijftien duizend bezoe-
kers. ‘Heel wat minder dan de zestien festivals met 100.000 bezoekers die ooit 
genoemd werden’, zegt De Waal. ‘Zo hebben beide partijen — gemeente en omwo-
nenden — iets gewonnen.’

In haar eigen dorp worden De Waal en haar collega’s van ‘GEEN N1’ intussen 
gezien als vertegenwoordigers van ieders stem. En dat is niet altijd makkelijk. ‘Bij 
onze achterban zit nog altijd veel achterdocht tegenover de overheid. Sommige 
mensen hebben het liefst dat we er met gestrekt been ingaan. Zelf ben ik ervan 
overtuigd dat je daar weinig mee opschiet — maar dat is dan vaak moeilijk uit te 
leggen.’ In de WhatsApp-groep gaat het er soms hard aan toe. ‘Daar word ik niet 
blij van. Soms denk ik: ik stap eruit. Maar dat is ook geen oplossing.’

Maatschappelijk gesprek
Op het onderzoek kijkt De Waal positief terug. Al blijft er wel wat knagen. Dat 
betreft het eindrapport, dat naar haar mening onder te grote tijdsdruk tot stand is 
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gekomen. ‘Ik kon veel input aanleveren en die werd serieus meegenomen. Maar het 
zomerreces kwam eraan, er gingen mensen met vakantie, dus het rapport moest 
net iets te snel afgerond zijn. Daardoor zijn sommige dingen niet duidelijk genoeg 
opgenomen.’

Alles wat ze heeft geleerd tijdens het Joint Fact Finding-onderzoek over N1, past De 
Waal intussen toe bij de strijd tegen de mogelijke overlast van andere grootschalige 
dance-evenementen in haar woonomgeving. ‘Ik heb intussen aardig wat kennis 
over de regels rondom geluidsoverlast en festivallawaai. En ik snap nu beter hoe 
het bestuurlijk werkt. Verder ben ik veel gesprekken over geluidsoverlast verder, 
en heb ik ervaring met hoe ik ons verhaal op papier kan zetten.’

Ze hoopt dat er een breed maatschappelijk gesprek komt over echte burgerparti-
cipatie rondom festivallawaai en de overlast die de bezoekers van zulke festivals 
geven in de woonomgeving. ‘Nu zeggen gemeenten: jongeren willen dit nu eenmaal 
en ja, het geeft overlast, we doen ons best om dat zo veel mogelijk te voorkomen. 
En daarmee houdt het dan op. Daar is echt ruimte voor verbetering.’

Frances de Waal is voorzitter van GEEN N1




